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	 	 	 Bernt	Petersen	
	 	 Søvej	1	B	
	 	 	 	 	 																	3520	Farum	

	

Årsberetning	2016/2017.	

	

	

1.	Indledning.	

Denne	beretning	dækker	perioden	31.	marts	2016	til	21.	marts	2017.	

Ved	udgangen	af	2016	var	der	registreret	62	medlemmer	mod	60	året	før.	Det	skal	bemærkes,	at	
medlemmer,	der	har	fået	en	rykker	betragtes	som	udmeldt,	hvis	de	ikke	reagerer	på	denne.	

Der	er	i	perioden	afholdt	10	bestyrelsesmøder	–	7	møder	efter	1.	april	2016	og	til	dato	tre	i	2017.		

Medlemmerne	af	bestyrelsen,	som	blev	valgt	på	sidste	års	generalforsamling	har	varetaget	
følgende	funktioner:	

Bernt	Petersen,	formand	

Poul	Lüneborg,	næstformand	og	referent	

Birgit	Nielsen,	kasserer	

John	Ehrbahn,	foreningens	repræsentant	i	Miljørådet		

Ole	Hesselkilde,	opbygning	af	hjemmeside	

Hanne	Kjærgård	og	Søren	Rasmussen	

Derudover	valgtes	Marianne	Halberg,	Pia	Telling	og	Einar	Hauberg	som	suppleanter	i	den	
anførte	rækkefølge.	Marianne	Halberg	har	som	1.	suppleant	deltaget	i	bestyrelsens	møder	og	har	
i	den	forbindelse	repræsenteret	foreningen	i	Kulturelt	Samråd.		

	

2.	Medlemsaktiviteter.	

Den	4.	september	2016	gennemførtes	et	medlemsarrangement	i	form	af	en	bådtur	i	Københavns	
havn	med	en	beskrivelse	af	de	mange	nye	bygninger	og	igangværende	projekter.	Turen	blev	
efterfulgt	af	brunch	i	Gl.	Dok,	et	særdeles	vellykket	arrangement	med	21	deltagere.	Foreningen	
dækkede	udgifterne	til	bådturen,	medens	deltagerne	selv	betalte	for	fortæring.	

Bestyrelsen	agter	også	i	2017	at	gennemføre	et	medlemsarrangement.		
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3.	Medlemshvervning	og	kontingent.	

Bestyrelsen	har	på	flere	af	sine	møder	drøftet,	hvorledes	foreningen	kan	tiltrække	flere	
medlemmer	og	undgå,	at	medlemmer	dropper	ud	af	foreningen	på	grund	af	manglende	
kontingentbetaling.	

Girokortet	til	kontingentbetaling	vil	stadig	blive	uddelt	i	papir	til	alle	medlemmer	som	en	
betalingserindring.	På	generalforsamlingen	i	2014	besluttedes	det,	at	foreninger,	institutioner	og	
virksomheder	med	interesse	for	foreningens	formål	også	kan	tegne	medlemskab	med	samme	
status	som	en	fysisk	person	mod	betaling	af	et	årskontingent	svarende	til	satsen	for	et	ægtepar.	
Der	er	fortsat	behov	for,	at	alle	medlemmer	gør	en	indsats	for	at	tegne	nye	medlemmer.		

	

4.	Bestyrelsens	arbejde.	

I	de	følgende	underafsnit	omtales	nogle	af	de	problemstillinger	og	aktiviteter,	som	i	særlig	grad	
har	lagt	beslag	på	bestyrelsens	opmærksomhed	i	det	forløbne	år.	

4.1.	Arkitekturpolitik	for	Furesø	kommune.	

Dette	tema	har	i	lighed	med	de	seneste	beretningsperioder	været	et	tilbagevendende	
dagsordenspunkt	på	bestyrelsens	møder.		

Foreningen	har	i	utallige	høringssvar	peget	på	nødvendigheden	af	at	der	udarbejdes	en	
designmanual	for	kommunen	og	i	tilknytning	til	større	projekter.	

På	bestyrelsens	møde	i	april	2016	behandledes	Designmanualen	for	Sydlejren	på	Flyvestation	
Værløse.	Den	opfylder	på	mange	måder	foreningens	forestillinger	og	ønsker	til	en	manual	
udarbejdet	i	tilknytning	til	et	konkret	projekt.	Manualen	indeholder	tillige	et	afsnit,	der	på	
udmærket	måde	anskueliggør	begrebet	infrastruktur.	Disse	betragtninger	blev	understreget	i	det	
høringssvar,	som	fremsendtes	til	brug	ved	den	politiske	behandling	af	manualen.	

4.2.	Helhedsplan	for	Farum	Hovedgade.	

Arbejdet	med	lokalplansrevisionen	og	helhedsplanen	for	det	omfattende	renoveringsprojekt,	har	
stået	på	gennem	hele	2015	og	2016.	Foreningen	har	været	repræsenteret	i	den	nedsatte	
dialoggruppe,	som	har	afholdt	6	møder	forud	for	Byrådets	vedtagelse	den	27.	april	2016	af	
helhedsplanen.	Forud	for	denne	vedtagelse	havde	forslaget	været	udsendt	i	høring,	hvor	
foreningen	fastholdt	ønsket	om,	at	der	etableres	en	rundkørsel	ved	Sejlgården	og	at	Williams	Plads	
opretholdes	som	en	rundkørsel	samt	nødvendigheden	af,	at	der	udarbejdes	en	designmanual	for	
projektet.	

Foreningen	stillede	sig,	i	en	efterfølgende	kommentar	til	byrådets	beslutning,	særdeles	kritisk	
overfor	den	sagsbehandling,	som	lå	til	grund	for	vedtagelsen.	Kommentaren	afsluttedes	med	en	
opfordring	om,	at	byrådet	ikke	sætter	ændringer	i	gang,	før	forvaltningen	kan	fremvise	en	langsigtet	
detailplan	for	projektet.		Afslutningsvis	præciseredes	det,	at	hvis	dialoggruppen	fortsat	skal	inddrages	i	
arbejdet	om	Farum	Hovedgade,	må	byrådets	beslutning	præciseres.	Foreningens	tilkendegivelse	var	blandt	
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andet	medvirkende	til,	at	dialoggruppen	i	løbet	af	2016	er	blevet	indkaldt	til	yderligere	et	antal	møder	med	
henblik	på	at	give	gruppen	en	løbende	status	og	rammesætning	samt	for	at	præsentere	etapeplanen	og	et	
detailprojekt.	

Kommunens	Økonomiudvalg	har	på	sit	møde	den	25.	januar	2017	frigivet	en	anlægsbevilling	på	4	mio.	kr.	til	
gennemførelsen	af	den	første	etape	af	projektet.		

	4.3.	Projekt	”Kulturtorvet”	ved	Farum	Bytorv.	

Som	nævnt	i	sidste	års	beretning	har	foreningen	deltaget	i	en	nedsat	projektgruppe,	som	har	holdt	
11	møder.	Arkitektfirmaet	Vandkunsten	blev	som	et	resultat	af	gruppens	arbejde	engageret	til	at	
fremkomme	med	et	forslag.	Forslaget	fra	Vandkunsten	svarede	på	de	væsentligste	punkter	til	
synspunkter,	som	foreningen	havde	fremsat	under	møderne	i	gruppen.	

Stor	var	derfor	bestyrelsens	forundring,	da	forvaltningen	den	29.	april	2016	fremlagde	et	projekt	
udarbejdet	af	2	praktikanter	i	gartnerafdelingen	til	politisk	behandling	den	11.	maj.	

Denne	fremgangsmåde,	hvorefter	arbejdet	i	den	nedsatte	arbejdsgruppe	helt	blev	tilsidesat,	
måtte	bestyrelsen	selvsagt	afvise	i	høringssvaret	til	det	fremlagte	forslag.	Forvaltningens	forslag	
blev	tilsyneladende	trukket	tilbage,	idet	det	ikke	dukkede	op	på	mødet	den	11.	maj	2016	i	Miljø-,	
Plan-	og	Teknikudvalget.	Bestyrelsen	er	ikke	orienteret	om	kommunens	planer	med	hensyn	til	at	
realisere	de	oprindelige	tanker	bag	"Kulturtorvsprojektet".	

	4.4.	Saveregistrering	af	ejendomme	i	landzonen	

Miljø-,	Plan-	og	Teknikudvalget	besluttede	på	sit	møde	i	maj	2016	at	nedsætte	en	følgegruppe	som	
led	i	realiseringen,	at	et	af	målene	i	Plan-	og	Agenda	21	strategien	2016	vedrørende	registrering	af	
bevaringsværdige	bygninger	og	kulturmiljøer	i	det	åbne	land.	

Museerne	i	Furesø,	de	2	lokalhistoriske	foreninger	i	Farum	og	Værløse	samt	By	og	Land	blev	
inviteret	til	at	deltage	i	en	gruppe,	som	skulle	følge	den	planlagte	registrering,	som	blev	afsluttet	
med	udgangen	af	2016.	Jeg	har	i	min	egenskab	af	formand	repræsenteret	foreningen	i	gruppen.	

4.5.	Miljørådet.		

Bestyrelsen	er	løbende	blevet	orienteret	om	rådets	arbejde	og	mødeaktivitet.	Foreningens	
repræsentant	i	rådet	har	gentagne	gange	fremført	ønsket	om	af	rådet	koncentrerede	møderne	om	
emner	af	fælles	interesse	og	samordnede	holdningerne	til	sådanne.	

4.6	Andre	aktiviteter.	

Foreningen	deltog	den	10.	maj	2016	i	markedsdagen	"Den	åbne	skole",	som	blev	gennemført	
under	temaet	"Virkeligheden	skal	ind	i	skolen	og	skolen	skal	ud	i	virkeligheden".	Aktiviteterne	på	
dagen	skulle	medvirke	til	at	skabe	kontakt	mellem	kommunens	skoler	og	virksomheder	og	
foreninger	i	kommunen.	

Bestyrelsen	er	løbende	blevet	orienteret	om	2	projekter,	som	kommunen	har	givet	tilsagn	om	at	
ville	støtte	økonomisk.	Det	ene	drejer	sig	om	et	plakatsøjleprojekt,	som	forventes	præsenteret	for	
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offentligheden	gennem	opstilling	af	en	mock-up	på	Farum	Bytorv	i	begyndelsen	af	2017.	Der	er	
tale	om	et	projekt,	som	jeg	som	arkitekt	har	taget	initiativ	til.	

Det	andet	projekt	drejer	sig	om	et	planlagt	plancheudstillingsprojekt,	som	var	kommet	i	stand	på	
opfordring	af	Landsforeningen	for	Bygnings-	og	Landskabskultur.	Tanken	med	udstillingsprojektet	
var	at	fokusere	på	værdien	af	bevaringsværdige	bygninger	i	Farum	Landsby.	Projektet	er	blevet	
skrinlagt	under	henvisning	til,	at	Farum	Lokalhistoriske	forening	i	samarbejde	med	Furesø	Museer	
den	2.	april	2017	åbner	en	udstilling	om	Farums	historie	fra	istid	til	nutid,	som	blandt	andet	
dækker	tankerne	bag	udstillingsprojektet.		

4.7	Afgivende	høringssvar	m.v.	

9.	april	2016:	Høringssvar	over	Designmanual	vedr.	Sydlejren.		

19.	april	2016:	Høringssvar	til	kommunens	Center	for	By	og	Miljø	til	opsætning	af	AAB-logo	og	
afdelingsnummer	på	Skansevænget	2,	3520	Farum.	

24.	april	2016:	Høringssvar	til	indstilling	angående	Strategien	for	Arkitektur	og	Byrum,	Helhedsplan	
for	Farum	Hovedgade	og	endelig	vedtagelse	af	Lokalplan	124	om	Bybækgrunden.	

1.	maj	2016:	Statuskommentar	over	forvaltningens	projekt	vedrørende	Kulturtorvet,	som	var	
planlagt	til	at	skulle	politisk	behandles	den	11.	maj	2016.	

7.	maj	2016:	Kommentar	til	byrådets	behandling	den	27.	april	2016	af	Helhedsplan	for	Farum	
Hovedgade.	

29.	juli	2016:	Høringssvar	vedrørende	ansøgning	om	dispensation	fra	Lokalplan	116	til	opførelse	af	
lysmaster	og	terrænregulering	på	ejendommen	matr.	nr.	384	Hareskovby,	Værløse,	Birkevang	15.	

20.	august	2016:	Kommentar	til	rækkefølgen	for	gennemførelsen	af	projektet	vedrørende	
renovering	af	Farum	Hovedgade	og	Lillevangsvej	samt	bemærkninger	til	forløbet	ved	Akacietorvet.	

29.	oktober	2016:	Bemærkninger	til	ansøgning	om	dispensation	fra	Lokalplan	46	til	fældning	af	
bevaringsværdigt	træ	på	ejendommen	matr.nr.	9	ay	Farum	By,	Akacietorvet.	

20.	december	2016:	Udtalelse	til	Byrådet	i	anledning	af	forslaget	i	budgetaftalen	for	2017-2020	om	
evt.	ansættelse	af	en	stadsarkitekt	i	kommunen.	

	5.	februar	2017:	Høringssvar	til	den	kommende	kommuneplan.	

	

Foreningen	modtager,	i	henhold	til	en	gammel	aftale	med	kommunens	forvaltning,	løbende	
byggesager	i	høring.	Udover	ovennævnte	sager	har	bestyrelsen	behandlet	en	række	sager,	hvor	
der	ikke	er	fundet	grundlag	for	at	afgive	en	udtalelse.	

Det	skal	endvidere	bemærkes,	som	kommentar	til	ovenstående	oversigt,	at	bestyrelsen	tilstræber,	
at	efterleve	et	princip,	hvorefter	det	er	foreningen	indenfor	Lokalområdernes	Samvirke,	som	
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dækker	området,	hvorunder	en	foreliggende	sag	henhører,	som	afgiver	høringssvar.		Furesø	By	og	
Land	udtaler	sig	kun	i	disse	sager	såfremt	lokalforeningen	beder	om	foreningens	støtte	i	sagen.		

	

5.	Uddeling	af	diplomer.	

Allerede	på	det	første	bestyrelsesmøde	efter	sidste	års	generalforsamling	påbegyndte	bestyrelsen	
at	indsamle	forslag	til,	hvilke	bygninger	m.v.	der	kunne	tænkes	at	komme	i	betragtning	ved	
uddeling	af	diplomer	i	2017.	Denne	del	af	foreningens	virksomhed	hører	til	en	af	foreningens	
mærkesager	siden	stiftelsen	i	1971,	jf.	§	2	nr.	5	i	de	gældende	vedtægter.	

Bestyrelsen	har	forud	for	generalforsamlingen	ultimo	marts	2016,	udvalgt	4	kandidater	til	
foreningens	diplom.	Disse	vil	af	borgmester	Ole	Bondo	Christensen	blive	overrakt	på	
generalforsamlingen	sammen	med	et	skilt	i	messing	med	foreningens	logo	og	årstal	til	markering	
af	tildelingen	ved	eventuel	opsætning	på	ejendommen.	

En	fortegnelse	over	bygninger,	som	er	tildelt	foreningens	diplom	siden	2000	kan	ses	på	
foreningens	hjemmeside	www.furesoebyogland.dk.	

	

6.	Foreningens	informationsvirksomhed	og	synlighed	i	offentligheden.	

Teksterne	i	foreningens	informationsfolder	og	folderen	med	foreningens	vedtægt	er	begge	i	løbet	
af	efteråret	2016	blevet	underkastet	en	kritisk	gennemgang	og	derefter	optrykt.	Disse	nye	foldere	
vil	blive	uddelt	til	alle	medlemmer.	Bestyrelsen	håber,	at	begge	foldere	vil	blive	brugt	flittigt	i	
forbindelse	med	rekruttering	af	nye	medlemmer.	

Bestyrelsen	har	i	løbet	af	det	seneste	år	udsendt	en	række	pressemeddelelser	til	lokalpressen.	
Disse	har	resulteret	i	flere	artikler	i	Frederiksborg	Amtsavis,	hvorimod	det	har	været	vanskeligere	
at	opnå	spalteplads	i	Furesø	Avis.	Det	skal	dog	bemærkes,	at	begge	aviser	i	begyndelsen	af	april	
2016	bragte	fine	omtaler	af	diplomuddelingen	på	sidste	års	generalforsamling.	

Af	økonomiske	grunde	har	bestyrelsen	besluttet	at	afstå	fra	at	indrykke	en	annonce	i	Furesø	Avis	
forud	for	generalforsamlingen	i	marts	2017,	denne	vil	blive	varslet	overfor	alle	medlemmer	pr.	
brev	og	gennem	en	form	for	meddelelse	i	lokalavisen	svarende	til	kravene	i	vedtægternes	§	4	stk.	
4.	

Endelig	skal	det	under	dette	punkt	anføres,	at	bestyrelsens	efterlysning	efter	sidste	års	
generalforsamling	af	bistand	til	hjemmesidens	opdatering	og	vedligeholdelse	blandt	
medlemmerne	har	været	resultatløs.	Derfor	er	der	nu	truffet	aftale	med	en	professionel	
webmaster	for	at	sikre,	at	dette	arbejde	bliver	udført,	da	ingen	af	bestyrelsens	medlemmer	sidder	
inde	med	tilstrækkelig	viden	og	erfaring	på	området.	Der	vil	umiddelbart	efter	
generalforsamlingen	blive	taget	stilling	til	den	løbende	vedligeholdelse	af	hjemmesiden.	
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7.	Furesø	Bevaring.	

Muligheden	for	at	kunne	yde	økonomisk	støtte	til	sikring	af	bevaringsværdige	bygninger,	som	i	dag	
forestås	af	Furesø	Bevaring	–	var	en	af	foreningens	mærkesager	ved	stiftelsen	af	foreningen	i	
1971,	jf.	§	2	nr.	4	i	foreningens	vedtægt.	Byrådet	har	tidligere	truffet	beslutning	om,	at	der	i	hvert	
af	årene	2014-2017	overføres	100.000	kr.	til	denne	virksomhed.	Bestyrelsen	for	Furesø	Bevaring	
har	kunnet	glæde	sig	over,	at	det	har	været	muligt	at	imødekomme	en	del	ansøgninger	om	lån	i	
kraft	af,	at	der	navnlig	i	2016	er	blevet	indfriet	en	del	tidligere	bevilgede	lån.	Desuagtet	bliver	det	
en	opgave	for	bestyrelsen	i	den	kommende	arbejdsperiode,	at	arbejde	for,	at	der	også	i	den	
kommende	4-års	valgperiode	stilles	en	tilsvarende	kommunal	støtte	til	rådighed	for	Furesø	
Bevaring.		

	

8.	Afslutning	

Vi	vil	gerne	afslutningsvis	takke	for	det	gode	samarbejde,	som	vi	i	årets	løb	har	haft	med	Furesø	
Kommune,	byråd,	politikere	og	forvaltning,	pressen	og	alle	vore	samarbejdspartnere	i	råd	og	
foreninger.	

	

Farum,	marts	2017	

	

Bernt	Petersen,	formand	


